
 

ENTREVISTA AL PROFESSOR NAVARRO SOBRE EL 15-M 

 

9 de maig de 2012 

 

Entrevista per la periodista María Ortega del diari Ara a Vicenç 

Navarro en motiu del primer aniversari del movimient 15-M 

 

Han creat un nou model de protesta. 

- Si. La seva radicalitat ha tingut un gran impacte. Per altra part, els 

temes que toquen creen una resposta popular molt positiva que els 

dona molta força i poder. Son temes que la població simpatitza i que 

expliquen les grans majories de la ciutadania que els recolza. La 

marxa que van organitzar l’any passat va ser una de les marxes més 

grans que ha vist Barcelona.  

 

Han satisfet les expectatives generades en el moment de la seva 

irrupció? 

- Depèn del grup social al qual vostè faci la pregunta. No hi ha dubte 

de que han tingut un gran impacte en senyalar i denunciar la captació 

de les institucions polítiques per poders fàctics com el capital 

financer. Han mostrat que la democràcia espanyola i catalana es molt 

limitada i poc sensible a les necessitats de les classes populars. 

 

Han aconseguit marcar l'agenda pública? 

- En certa manera, sí. Han introduït en el debat polític i mediàtic 

temes que estaven totalment abandonats, tal com la poca qualitat de 

la democràcia espanyola i catalana (“no nos representan”), la 

corrupció (“no hay pan para tanto chorizo”) o la necessitat de canvis 

(“no os dejaremos dormir si no nos dejais soñar”). 

 

 



 

Com es renovarà el moviment? Han perdut força? 

- El moviment no perdrà força fins que les causes que el van motivar 

desapareguin. I aquestes causes continuen cada vegada mes 

accentuades. 

 

Continua vigent el model assembleari? 

- Es una forma de participació entre altres. I pot ser un bon 

mecanisme per desenvolupar un sentit de col�legialitat. I ajuda a 

contrastar aquest sistema de decisió el sistema tradicional jeràrquic 

que ha portat uns resultats tan negatius i limitats. 

 

S'han convertit en l'altaveu contra les retallades a l'estat del 

benestar? 

- Sí. Junt amb els sindicats son les veus mes potents en contra de les 

retallades. 

 


